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Uprzejmie informuję, że w dniu 16 sierpnia 2012r. do Biura Rzecznika Praw Obywatelskich 

wpłynęło pismo Wiceprezesa Rządowego Centrum Legislacji Pana dr. Jacka Krawczyka (znak: 

RCL.DPiO-5600-4/12) z dnia 16 sierpnia 2012r. zawierające stanowisko w sprawie poruszonej w 

moim wystąpieniu z dnia 5 czerwca 2012r. dotyczącej realizacji uprawnień funkcjonariuszy i 

emerytowanych funkcjonariuszy Biura Ochrony Rządu do wypłaty ekwiwalentu pieniężnego w 

zamian za rezygnację z lokalu, o którym mowa w art. 83 ust. 1 pkt 2 ustawy z dnia 16 marca 2001 r. 

o Biurze Ochrony Rządu (Dz.U. z 2004r. Nr 163, poz.1712 ze zm.). 

Dziękując za ustosunkowanie się do podniesionych przeze mnie wątpliwości odnośnie 

zgodności z ustawą o Biurze Ochrony Rządu i art. 92 ust. 1 Konstytucji RP kwestionowanych 

przepisów rozporządzenia Ministra Spraw Wewnętrznych i Administracji z dnia 27 czerwca 2002 r. 

w sprawie ekwiwalentu pieniężnego w zamian za rezygnację z lokalu mieszkalnego dla 

funkcjonariuszy Biura Ochrony Rządu (Dz.U. z 2002r. Nr 108, poz.955 ze zm.), z przykrością 

muszę stwierdzić, że we wspomnianym na wstępie piśmie zabrakło rzetelnego ustosunkowania się 

do pierwszego i zasadniczego problemu poruszonego w moim wystąpieniu, a dotyczącego braku 

realizacji złożonych przez osoby uprawnione wniosków o wypłatę ekwiwalentu pieniężnego w 

zamian za rezygnację z lokalu. W piśmie tym wskazano jedynie, iż: „należy zauważyć, że wypłaty 

omawianego ekwiwalentu są realizowane w ramach posiadanych środków budżetowych". 

Wyjaśnień tych nie można uznać za satysfakcjonujące zwłaszcza w sytuacji, gdy na liście 

osób oczekujących na wypłatę omawianego ekwiwalentu zarejestrowanych jest ponad 1300 osób, 
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z których wiele bezskutecznie oczekuje na zawarcie stosownej umowy w sprawie wypłaty 

świadczenia od wielu lat, zaś z załączonego do mojego wystąpienia pisma Szefa Biura Ochrony 

Rządu gen. dyw. Mariana Janickiego z dnia 10 maja 2012r. (znak: O VII/444/12), wynika, że w 

2012r. i w 2011r. nie dokonano żadnej wypłaty ekwiwalentu ze względu na brak środków 

budżetowych na ten cel; w 2010r. wypłacono jeden ekwiwalent i jedną pomoc finansową dla dwóch 

wdów po funkcjonariuszach BOR zmarłych w katastrofie pod Smoleńskiem; w 2009 r. nie 

dokonano żadnej wypłaty ze względu na brak środków budżetowych na ten cel; w 2008r. 

wypłacono jeden ekwiwalent na rzecz wdowy po tragicznie zmarłym funkcjonariuszu BOR, 

natomiast w latach 2007 i 2006 wypłacono odpowiednio 73 i 47 ekwiwalentów. Analiza 

przedstawionych wyżej danych prowadzi do wniosku, że od kilku lat w zasadzie zaniechano 

realizacji wypłaty ekwiwalentu, ponieważ trudno uznać za realizację fakt wypłacenia świadczenia 

na rzecz jednej lub dwóch osób w ciągu całego roku kalendarzowego w sytuacji, gdy na liście 

oczekujących na wypłatę znajduje się ponad 1300 osób. 

Stan ten świadczy - w mojej ocenie - o braku zabezpieczenia odpowiednich środków 

finansowych w budżecie państwa przeznaczonych na wypłatę omawianego świadczenia, co może 

być spowodowane lekceważeniem problemu przez odpowiedzialne za ten stan rzeczy organy 

państwa. 

Podkreślam zatem jeszcze raz, że opisany stan, w którym obowiązujące przepisy prawa 

przyznają obywatelowi określone uprawnienia, które następnie nie są realizowane przez wiele lat, 

narusza zasadę zaufania obywatela do państwa i stanowionego prawa, wyinterpretowaną przez 

Trybunał Konstytucyjny z art. 2 Konstytucji RP. W stosunku do omawianej grupy osób tworzona 

jest bowiem iluzja, iż przyznane im prawo do lokalu mieszkalnego zostanie zrealizowane przez 

wypłacenie im ekwiwalentu w zamian za rezygnację z lokalu, następnie zaś wypłata nie jest 

dokonywana, i to bez wskazania jakiejkolwiek perspektywy czasowej, w której świadczenie 

zostanie wypłacone. 

W związku z powyższym ponownie zwracam się do Pana Premiera z prośbą o 

zainteresowanie się przedstawionym problemem i znalezienie rozwiązań, które zapewniłyby 

osobom uprawnionym faktyczną możliwość realizacji uprawnień przyznanych im w przepisach 

obowiązującego prawa. 

Będę oczekiwała na zajęcie przez Pana Premiera stanowiska w tej sprawie oraz na 

informację o tym stanowisku. 


